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Mire, senyora diputada, ha fet tota una sèrie d’afirmacions, 
moltes d’elles no són certes, altres sí que ho són, i preci-
sament ja li he dit que evidentment nosaltres volem anar 
encara més ràpid .

I precisament per això hem fet eixe pla Edificant que sí que 
està donant resposta, i vosté ho sap . Ajuntaments del seu 
color polític han fet obres amb el pla Edificant i no han tingut 
ningun problema . I sap vosté perfectament que està funcio-
nant molt bé . I de fet, està accelerant moltíssim el nivell 
d’execució .

Una bona mostra d’això és el que li comentava abans de com 
ha anat evolucionant l’execució en inversió en infraestructu-
res educatives . Esta és la inversió que ens vam trobar quan 
va arribar el govern del Botànic .

Esta és la inversió que estem fent a tancament del 2019 
d’executat, d’obres fetes, d’obres que són realitat . I com veu, 
el creixement és exponencial, entre altres qüestions perquè 
s’està treballant perquè puguem invertir en el conjunt de les 
infraestructures educatives .

Unes infraestructures educatives que vam prioritzar i 
que vam planificar efectivament, i les que estan en la llista 
d’infraestructures prioritàries absolutament totes estan o bé 
en marxa, o bé acabades o bé en procés d’execució, tant per 
la conselleria com pel pla Edificant, que també evidentment 
estem coordinant des de la conselleria .

I en eixe sentit, no només ens hem posat a l’altura de les 
necessitats de les infraestructures educatives del nostre 
territori, sinó que a més a més estem marcant la línia 
d’execució i de compromís i adequació d’infraestructures 
educatives arreu de l’estat .

Jo no sé si haurà vist vosté també quin és el grau d’inversió en 
infraestructures educatives allà on governen vostés . Per allò 
de parlar de retallades .

S’haurà adonat que només en un territori com el nostre 
estem invertint en els propers quatre anys ja en els ajunta-
ments més de 724 milions d’euros, delegats en els ajunta-
ments per actuacions que estan ja executant-se; si no, va 
vosté i li ho explica a tota la gent que té les seues obres en 
marxa i els explica i els diu, com va dir en campanya, que 
no habíamos hecho absolutamente nada de las infraestructu-
ras educativas . Doncs vosté li ho haurà d’explicar a la gent del 
Rajolar d’Aldaia, del Regina, del Severi Torres de Castelló de 
la Ribera, que l’altre dia van entrar els seus xiquets a les aules 
d’infantil després d’anys i anys en barracons . Li ho pot expli-
car també si vol al número 2 de Rafelbunyol, que està acabat i 
en marxa i els xiquets dins .

Li ho pot explicar si vol també al Carraixet d’Almàssera, un 
centre que és realitat i que ha començat el curs també en 
este curs, als centres de València i, així, fins a més de 23 
centres educatius que ja estan acabats amb la infraestructura 
feta per la conselleria del Botànic i, a més a més, a les dese-
nes d’actuacions que estan en marxa gràcies al pla Edificant 
i, també, a aquelles que portem directament per part de la 
conselleria .

Mire, no només això, és que vostés, com sol passar, inten-
ten estar en un costat i en l’altre . Si vosté el que li preocupa 

és la gestió, em sembla molt bé i si és propositiva em sembla 
magnífic, però el que no pot demanar és a la vegada que es 
baixen impostos, que es baixe el nombre de funcionaris, que 
es retallen els serveis públics, que és el que fan allà on gover-
nen . Per exemple, a la Comunitat de Madrid o este matí 
amb l’esperpèntica roda de premsa que ha fet el seu conse-
ller andalús d’educació intentant explicar com les retalla-
des estan fent efecte ja en el dia a dia dels centres educatius 
a Andalusia quan vostés governen . Fan això quan governen i, 
en canvi, vénen i exigixen que gestionem i que invertim molt 
més .

És un poc difícil combinar una ideologia neoliberal pel que fa 
a la fiscalitat i una ideologia aparentment social, jo diria de..., 
no d’extrema dreta, però a la millor d’extremo centro igual, ja 
que a vostés els agrada ser de centre, que fa que siga impossi-
ble gestionar d’acord amb les seues propostes .

Per tant, dir-li que anem a seguir treballant en la millora 
de les infraestructures educatives, els més de 700 milions 
d’euros que ja estan delegats són una realitat i les dese-
nes d’actuacions que estan en marxa o bé acabades li enco-
mane, li dic que quan vullga pot vindre a visitar els centres 
educatius que estem construint i pasa del lado oscuro de la 
fuerza y viene a la luz i li acompanyaré perquè puga vore que 
és una realitat i que anem a construir conjuntament totes les 
infraestructures .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Passem a la pregunta 211, formulada per la diputada Rosa 
María Menor Lucas, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al 
conseller d’educació, cultura i esport sobre l’avantprojecte de 
llei d’ordenació de les professions . . .

La senyora Menor Lucas:

Gracias, señora presidenta .

Señor conseller, a la vista que el anteproyecto de ley de la 
Generalitat por el cual se ordena el ejercicio de las profesio-
nes del deporte en la Comunidad Valenciana consta ya en 
el portal web de la Generalitat en la sección de la Dirección 
General de Deportes, el informe jurídico favorable a las 
alegaciones recibidas en el trámite de información pública 
con fecha 10 de enero de 2019, hace ya más de un año, señor 
Marzà, entendemos desde nuestro grupo político, y coinci-
dimos con los profesionales del sector, que dicha norma es 
completamente necesaria para la protección de la salud y de 
la seguridad de los usuarios deportivos, ya que contemplará, 
entre otros aspectos, los mínimos formativos con que deberá 
contar el personal que preste servicio en el ámbito de la acti-
vidad física y el deporte .

Es más, tanto su partido, Compromís, como PSOE, PP y, por 
supuesto, Ciudadanos llevamos dicha iniciativa en nuestros 
programas políticos en materia deportiva . Usted mismo citó 
esta necesidad en su intervención de Cortes con fecha 19 de 
septiembre de 2019 .
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En otras comunidades como Cataluña, Andalucía, La Rioja, 
Extremadura, Madrid, Murcia, Navarra o Castilla-León ya 
cuentan con esta regulación y otras tantas están en trámite, 
proporcionando y regulando el derecho a una práctica segura 
y saludable ya a más de 30 millones de españoles .

Sin embargo, en nuestra comunidad seguimos sin acabar de 
aprobar una norma tan importante para todos los valencia-
nos y observamos con preocupación cómo siguen sucedién-
dose casos de intrusismo profesional en el ámbito deportivo, 
casos de abusos en el deporte base, de violencia en los parti-
dos de fútbol, etcétera, o que una persona sin ningún tipo 
de formación imparta actividades a personas mayores o con 
alguna patología .

Da igual la entidad, el club, la institución o la federación, si se 
trabaja con adultos, con menores o con deportistas de élite, 
es imprescindible tener la titulación adecuada para salva-
guardar la salud, las características particulares de los depor-
tistas y los objetivos deportivos que se pretende .

En conclusión, entendemos necesario y urgente que la parte 
que atañe a los recursos humanos en el ámbito de la activi-
dad física y el deporte tenga la regulación y cobertura norma-
tiva que nuestra comunidad merece .

La información de la que nuestro grupo político tiene cono-
cimiento es que para que el citado anteproyecto llegue a las 
Cortes para su trámite parlamentario debe aprobarse, entre 
otros aspectos, una memoria económica del mismo .

Por tanto, las dudas que nos gustaría que nos aclarara son: 
¿podía decirnos en qué estado de trámite se encuentra el 
citado anteproyecto para que aun no haya llegado a las 
Cortes? ¿Existe algún problema técnico, administrativo, presu-
puestario por el cual el citado anteproyecto sigue sin trami-
tarse? Y si no existe ningún problema de estos, ¿en qué plazo 
está previsto que este anteproyecto llegue aquí a las Cortes?

Gracias .

Gracias, presidenta . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Té la paraula l’honorable conseller per a donar resposta a la 
pregunta formulada .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies .

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

No puc més que coincidir en la diagnosi que ha fet de la 
necessitat de regular les professions en el món de l’esport, 

la necessitat d’avançar en una professionalització de totes i 
cadascuna de les diferents disciplines esportives i també de 
l’acompanyament a l’esportista . No pot haver intrusisme en 
el món de l’esport . Hem de fer, a més, un grandíssim pacte 
per tal que tots aquells que practiquen esport ho fagen en les 
millors condicions possibles, i fruit d’això és la voluntat que, 
com vosté ha dit, compartim molts dels partits polítics que 
tenim representació en aquesta cambra i també este govern .

Fruit d’eixe treball hem fet un procés participatiu que ha 
estat, com vosté ha dit ja, molt avançat . Ha estat en procés 
d’exposició publica i el que queda és el continuat dels tràmits 
administratius . I, en eixe sentit, falta l’informe favorable de la 
Direcció General de Pressupostos .

Un cop estiga eixe informe favorable, en el qual no preveem 
ningun problema més enllà dels retards administratius que 
malauradament tenim, precisament el que li comentava la seua 
companya per ser el territori amb menys funcionaris per capita 
del conjunt de l’estat fruit d’eixe infrafinançament, doncs conti-
nuarem enviant el projecte de llei al Consell Jurídic Consultiu, 
l’aprovarem al ple del Consell i el portarem a estes Corts perquè 
la sobirania popular valenciana, és a dir, vostés i jo un poc també 
–que també sóc diputat– podrem tindre el debat i poder millo-
rar en cas que siga necessari en la tramitació d’aquesta llei .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Li queden 27 segons .

Té la paraula la il·lustre diputada .

La senyora Menor Lucas:

Señor Marzà, esperaba que usted me respondiera más o 
menos algo así . Pero me ha querido decir que lo hará en 
breve . La palabra breve significa un corto periodo de tiempo y 
yo espero que sea así .

Espero que sea pronto y que pongamos en marcha algo tan 
urgente, porque le voy a recordar algo: la Ley 2/2011, de 
22 de marzo, de la Generalitat, del deporte y de la actividad 
física de la Comunidad Valenciana dispone: «Promover la 
cualificación y regulación profesional en el deporte y la acti-
vidad física, estableciendo las condiciones adecuadas que 
favorezcan la actualización y formación permanente .

También en el artículo 14 de esta misma citada ley establece 
como medida de protección para los deportistas que partici-
pen en las actividades organizadas por entidades públicas o 
privadas el derecho a los mismos que la actividad cuente con 
personal técnico que acredite una titulación oficial en acti-
vidad física y deporte y que desarrollen su labor teniendo en 
cuenta las características particulares de los deportistas .

Por otra parte, también en el artículo 19 define al personal 
técnico y a los entrenadores de la siguiente manera: «Tienen 
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la consideración de técnicos y de entrenadores del deporte 
todas aquellas personas con la debida formación académica 
o deportiva establecida por la normativa vigente y acredi-
tada por la correspondiente titulación oficial en las Ciencias 
de la Actividad Física y el Deporte» .

Y esto, señor Marzà . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Senyoria .

La senyora Menor Lucas:

 . . .es lo que usted tiene que cumplir como responsable de la 
conselleria de educación, cultura y deportes .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta té la paraula l’honorable conseller 
d’educació .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

Sí, és l’obligació de compliment i la voluntat de compliment i 
anar més enllà, perquè l’esport és un espai essencial, un eix 
essencial de la nostra vida i precisament per això hem de 
seguir avançant en la seua professionalització .

En l’informe que falta, com dia, és l’informe preceptiu de la 
Direcció General de Pressupostos . Simplement recordar-li 
que eixe informe te sentit i tindrà sentit, a més a més, perquè 
el que està donant-li és la viabilitat econòmica al projecte 
i, per tant, s’ha de fer així . Entre altres qüestions, perquè 
durant molts anys, i també especialment en matèria espor-
tiva, hi havia qui feia informes i que deia que serien a cost 
zero . No sé si ho recordarà que, per exemple, la Fórmula 1 
havia de ser a cost zero per al conjunt de la ciutadania valen-
ciana . I després els milions que ens ha costat .

Doncs mire, este govern no treballa així i està treballant en 
la realitat de quina és la necessitat d’implementació de la llei 
de les professions de l’esport i quina necessitat econòmica 
té per a poder-la implementar . I precisament per això estem 
avançant perquè siga una realitat .

I, en eixe sentit, la llei el que vol és anar molt més enllà del 
que diu la pròpia llei de l’esport, i el que faculta eixe article 

14 que vosté ha llegit, doncs anar un poc més enllà i anar en 
la línia del que fan territoris com, per exemple . . ., els territo-
ris autònoms de Catalunya, d’Andalusia, de Madrid, La Rioja 
o Navarra –que ens agrada el de Navarra–, que ja també han 
fet esta llei i nosaltres volem també unir-nos a eixos terri-
toris que ja ho han legislat per a millorar els drets de totes 
les persones usuàries de l’esport, no només els esportis-
tes professionals, que també, però del conjunt de la pobla-
ció que practica l’esport . Fer també eixa obligació d’atenció 
per professionals i, per tant, regular les diferents profes-
sions de l’esport en el qual puguem fer una regulació que 
vaja, per exemple, des de la regulació de titulació per al moni-
tor o monitora d’activitat física a l’entrenador o entrena-
dora, preparador físic, director esportiu i, per tant, que estiga 
ben regulat quines són les necessitats de formació acadè-
mica per a donar una resposta saludable, per a donar una 
resposta professional i una resposta tècnica a la necessitat 
de formació .

I acabe amb una dada perquè la tinga vosté en compte . Este 
és el territori que en els últims quatre anys més ha augmen-
tat en el conjunt de l’estat la seua aposta per l’esport . No en 
va des que està el govern del Botànic hem augmentat en un 
95 % els recursos que invertim en esport i no és una casua-
litat . És perquè de veritat volem i creem que l’esport ajuda 
a ser molt més feliços a les persones i, sobretot, cohesiona 
molt la societat, per això volem seguir treballant perquè esta 
terra siga coneguda, no només ací, si no cap a fora, com la 
comunitat de l’esport .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta 219, formulada per la diputada Ana 
Vega Campos, del Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana, al Consell sobre les mesures per a evitar el 
turisme sanitari .

Serà substanciada per la consellera de Sanitat Universal i 
Salut Pública .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Vega Campos:

Muchas gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, señora Barceló .

Mi pregunta es muy clara, y es: ¿qué medidas piensa tomar 
el gobierno de la Generalitat para evitar el turismo sanitario, 
que no en turismo de salud?

Porque ya hemos visto que para el gobierno del Botànic la 
sanidad no es una prioridad, ya que no incrementan en nada 
su presupuesto a pesar de las claras necesidades y caren-
cias, por ejemplo, en médicos de atención primaria y, enton-
ces, si no hay presupuesto, habrá que recuperarlo de algún 


